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JÕHVI EELARVESOOVID:
MILJON PARGI
ARENDUSSE, 100 000
RAHVALE OTSUSTADA

Jõhvi volikogus opositsioonis
olev Keskerakond tegi ette-
paneku eraldada alanud
aasta eelarvest ligi miljon
eurot pargi arendamisse,
Reformierakonna esindaja
aga soovib, et 100 000 eu-
ro kasutamist otsustaksid
elanikud. Vallavalitsus ei toe-
tanud kumbagi.
LK 6

KESKKOND: Kunagised suured puhkeala plaanid jäidki unistuseks

Kaevandaja kavandab Tammiku
aherainemägede korrastamist

Ettevõte Enefit Kae-~

vandused taotleb Tammi-
ku kaevanduse kaevan-
damisloa pikendamist,
et kaevandatud ala lähi-
aastatel korrastada; ka-
vandatavad tööd puudu-
tavad peamiselt Tammi-
ku aherainemägesid.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Tammiku kaevandus peatati
aastal 1999, pärast seda pole
seal kaevandatud. Peatamis-
töödkestsid aastani 2004, sealt-
maalt pole kaevandamisalal
mingit tegevust toimunud.

Peatamine valiti sulgemi-
se asemel seepärast, et mäee-
raldise kirdeservas lasuvat 4,9
miljonit tonni põlevkivi aktiiv-
set tarbevaru polnud võimalik
maa-aluse kaevandamisega
kätte saada, kehtiv kaevanda-
misluba aga muud võimalust
ei andnud.

Kaevandamisloa pikenda-
mist taotles kaevandusfirma
juba 2015. aastal; küsitud küm-
ne lisa-aastaga − ja võimalu-
sega põlevkivi pealmaamee-
todil kaevandades kätte saada− oleks jõutud nii kaevandada
kui korrastada.

Plaanitud Kose-Tammiku
karjäärist asja ei saanud: maa-
omanike (konkreetselt kaitse-
ministeeriumi) seatud tingimu-

sed ei sobinud, kohalik omava-
litsus ja kohalik kogukond olid
selgelt vastu. Kaevandaja võt-
tis loa pikendamise taotluse ta-
gasi.

Nüüd taotletakse tuleva aas-
ta augustis lõppeva loa piken-
damist uuesti, sedakorda üks-
nes ala korrastamiseks.

Pikendamise vajadust põh-
jendati asjaoluga, et Tammiku
kaevanduse väljamata varude
ammendamine avakaevanda-
misega ei ole otstarbekas, kuid
ei saa välistada, et turusituat-
siooni paranedes ning kohali-
ku omavalitsuse ja kogukon-
na hoiakute muutumise puhul
võib see muutuda uuesti asja-
kohaseks.

Kümme aastat tagasi oli Rein Luuse Tammiku aherainemägedetulevikusträäkides lootusrikas,nüüd on selge, etraha toonasteplaanide elluviimiseks eiole egatule.MATTIKÄMÄRÄ
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Hinnad paigaldusega alates 2695€
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Baltic TK Group OÜ, Pihlaka 1a, Tallinn, Tel. 6 555 486



Arvamus
Muhkude uus elu
Sajandi jooksul põlevkivi kaevandamise ja
töötlemise tagajärjel Ida-Viru maastikule tek-
kinud suurtel muhkudel ehk aheraine- ja pool-
koksimägedel on väga erinevad saatused.

Mõned neist, näiteks Jõhvis ja Sompas, on
killustikuks jahvatatud. Kiviõlis on ühest mäest
tehtud teravaid elamusi otsivate seiklejate pa-
radiis, samas kõrvalolev teine on kulukate ohu-
tustamise tööde käigus madalamaks höövelda-
tud ja "maha rahustatud", nagu ka Kohtla-Jär-
ve mäed. Draakoni iseloomuga Kukruse mä-
ge ootab aga lahti koorimine ja teise kohta ni-
hutamine.

Estonia kaevanduse mägedele kavandatak-
se motokeskust, Ojamaa mägedest peaks ku-
nagi saama püramiidid.

Osa mägesid seisab aga jõude ja ootab häid
mõtteid. Teiste seas ka Jõhvi külje all paik-
nevad endise Tammiku kaevanduse mäed,
mille omal ajal pooleli jäänud korrastamist
nüüd Eesti Energia jätkata soovib. Kümme
aastat tagasi kavandatud ulatuslikku puh-
keala sinna praegu veel siiski tegema ei asu-
ta.

Ühelt poolt võiks küll tahta, et võimalikult
palju endisi tööstusalasid saaks endale uue elu.
Ent samas tuleb ka realistlikult hinnata, milli-
seks kujunevad nende keskuste ja alade raja-
mise hind, edaspidised ülalpidamiskulud ning
tegelik kasutajate hulk.

Tõsiasi on, et juba olemasolevategi alade ma-
jandamine ja arendamine on majanduslikus
mõttes vägagi keerukaks katsumuseks osutu-
nud. Uute juurdetegemine eeldaks plahvatus-
likku elanike ja turistide kasvu.

ÜKS KÜSIMUS
KUIDAS PÄÄSTEAUTOD LUMETORMIS HAKKAMA SAAVAD?

Eilne tuisk tekitas liikluses raskusi.

Ida päästekeskuse juht Ailar Holzmann

Eks kõigi operatiivjõudude kohalejõud-
mine sõltub teehooldajast. Meie uued pääs-
teautod on kahesillaveoga ja meie oleme
tegelikult operatiivteenistuse hierarhias
sellepoolest kõige suurema võimekusega.
Politsei ja kiirabi on kehvemas olukorras.
Meie sõnum oma töötajatele on selline, et
sündmuskohale sõites tuleb kiirus valida teeolude koha-
selt. Kõige hullem, kui me üldse kohale ei jõua, sest au-
tod sõidavadkraavi. Meile on talvelkõige suurem vaen-
lane libedus.

Eestis on aastas umbes kümmekond tormistpäeva. Ja
need on päevad, mil kõik teenistusedpeavad maksimaal-
selt pingutama, et operatiivsõidukid kohale jõuaks.

Ärahoitud valitsuskriis lubab
ühtsemana edasi minna

Kalvi Kõva RIIGIKOGU SOTSIAALDEMOKRAATIDE FRAKTSIOONI
ESIMEES

Hiljutised poliitheitlu-
sed tõestasid taas il-
mekalt, et poliitikute
ees on sageli vaid

halvad valikud ja otsustada
tuleb halva või veel halvema
variandi vahel.

Justiitsminister Urmas
Reinsalu sõge mõtteavaldus
naiste ja naistevastase vägi-
valla teemal ning seejärel lah-
tirullunud sündmused panid
väga keerulisse olukorda ko-
gu valitsuse ja eriti sotsiaa-
ldemokraadid. Pole põhjust
salata, et Eesti oli äsja valit-
suskriisi lävel.Eriti pärast se-
da, kui minister keeldus ise
tagasi astumast ning Isamaa
ja Res Publica Liit nagu üks
mees tema selja taha astus.

Järjekordse umbusaldus-
katse püsti pannud Reformi-
erakonna puhul on tegu küll
Eesti kõige võimujanusema
erakonnaga, kuid seekord hu-
vitas poolenisti ilma esimehe-
ta reformierakondlasi (Kaja
Kallas on veel Brüsselis) en-
nekõike võimalikultsuure se-
gaduse tekitamine ja oma po-
liitiliste konkurentide kahjus-
tamine.

Kui kustus lootus, et Rein-
salu ise riigimehelikult taan-
dub, seisid sotsiaaldemokraa-
did suure dilemma ees. Liht-
sustatultkokku võttes oli meil
valida, kas jääda edasi valit-
susvastutust kandma või siis
hääletada Reinsalu taganda-
mise poolt, mis ühtlasi tähen-
danuks Jüri Ratase juhitud
valitsuse kukkumist.

Usun, etkõik meie saadiku-
rühma liikmed pidasid enda-
ga ka isekeskis aru. Nii mõt-
lesin minagi neil pingelistel
päevadel sellele, mida oleme
oma meeskonnaga suutnud
riiki juhtides ära teha ja mis
jääb plusspoolele, kui praegu-
ne koalitsioon peaks langema.
Tuli tavapärasest rohkem su-
helda ja telefonikõnesid vas-
tu võtta.

Neist vestlustest koorus
välja, et inimesed on väsi-
nud nii poliitilisest mängur-
lusest kui ka sellest negatiiv-
sest ühiskondlikust õhusti-
kust, mis Eestis maad on võt-
nud. Käib üks lõputu süüdista-
mine, solvamine ja solvumine
ning üksteisele haiget tegemi-
ne, selle asemel et tundarõõ-
mu oma riigi peagi saabuva
suure juubeli üle.

Mulle meenus kõne,
mille ma pidasin
vahetult enne se-
da, kui riigikogu

võttis läinud aasta detsembris
vastu 2018. aasta riigieelarve,
mille alusel Eesti riik nüüd
elab. Toona inspireeris mind
just lõpusirgele jõudnud Soo-
me Vabariigi 100. aastapäeva
tähistamine. Soome juubeli-
aasta möödus tunnussõna
"üheskoos" all, mis kandis en-
das sõnumit, etkõik 5,5 miljo-
nit Soome elanikku on kange-
lased ja et koos ollakse tuge-
vamad.Leidsin siis ja leianka
nüüd, et sõna "üheskoos" pas-
sib hästi iseloomustama ka
Eesti riigieelarvet, mis lubab

meil ühiskonnana ühtsemana
ja tugevamana edasi minna.

Praeguse koalitsiooni sam-
mud viivad meidpõhjamaises-
se väärtusruumi, kus igaüks
on oluline jakus aidatakse jä-
rele neid, kes on pidanud kit-
samalt läbi ajama. Aastal, mil
Eesti Vabariigi sünnist täitub
100 aastat, peab Eesti muu-
tuma ühtehoidvamaks, jõuka-
maks ja solidaarsemaks.

Kas keegi julgeb kahel-
da selles, et lastetoe-
tuste tõstmine koos
muude lastele suuna-

tud sammudega on otsusta-
valt parandanud kümnete tu-
handete laste ja lastega pere-
de heaolu? Lükkasime läinud
sügisel käima huvihariduse
toetussüsteemi, mis on juba
rikastanud väga paljude õpi-
laste elu. Praegu saab öelda,
et maal ja paljudes väikelin-
nades on õpetajad kõige kõr-
gepalgalisemad. Hariduse
väärtustamine on olnud koa-
litsiooni teadlik tegevus, sest
heal tasemelkoolid ja haritud
inimesed saavad alguse hea-
dest ning motiveeritud õpeta-
jatest. Eesti tuleviku alus-
müüri laotakse Eesti koolis.

Õpetajate kõrval kerkisid
palgad ka kultuuritöötajatel,
politseinikel ning päästetöö-
tajatel. Lisamiljonite tervis-
hoidu suunamine võimaldab
juba tänavu lühendada ravi-
järjekordi. 2016. aasta hilis-
sügisel võimule tulnud valit-
sus võttis lõpuks tõsiselt põl-
lumeeste muresid ja suuren-
das märgatavalt põllumees-
tele makstavaid otsetoetusi
ning parandas omavalitsuste
rahastamist.

Eestit kurnas pikki aastaid
palgavaesuse probleem: küm-
ned tuhanded inimesed töö-
tasid täiskohaga, kuid nende
palk ei taganud normaalset
äraelamist. Paistsime Euroo-
pas silmariigina, kus inimes-
te sissetulekute vahel valit-
sesid väga suured lõhed. Jaa-
nuaris ellu astunud tulumak-
sureform toetab ühiskonna
tasakaalustatumat arengut −

maksuvaba miinimumi tõus
500 euroni parandab kümne-
te tuhandete sissetulekuid ja
elujärge.

Jah, jõukamatel tulebpisut
rohkem panustada. Aga ühi-
ses kodus ongi nii, etkui ena-
mikul läheb paremini, siis lä-
heb kõigil paremini. Üheks
Eesti keskseks väljakutseks
on sündimuse suurendami-
ne − see üllas ambitsioon on
jätkuvalt valitsuse plaanides-
se sisse kirjutatud ja annab
loodetavasti ka eri sammude
koosmõjul tulemusi. Jätkub
töö pensionireformiga, mis
muudabmeie pensionisüstee-
mi solidaarsemaks ja paindli-
kumaks ning kaitseb tuleva-
si pensionäre vanaduspõlves
vaesuse eest. Esimest korda
üle kümne aasta palkab riik
politseinikke juurde, mitte ei
vähendata nende arvu. Lähi-
aastatel peaks üleEesti lisan-
duma 45 uut piirkonnakons-
taablit, kellel saab muu hul-
gas olema suur roll lähisuhte-
vägivalla märkamisel ja selle-
ga võitlemisel.

Arupidamise tulemuse-
na jõudsin veendumu-
sele, et mul on raske
nii endalekui oma va-

lijatele otsa vaadata, kui ma
kohatult käitunud ministrit
maha hääletades valitsuse
kriisi lükkan. See samm kät-
kes endas selget ohtu, et mit-
med olulised asjad jäävad
pooleli või antakse neilekogu-
ni tagasikäik.

Samale seisukohale jõud-
sid ka meie fraktsiooni 14 lii-
get ehk peale jäi n-ö suur pilt.
Valiku tegi meile lihtsamaks
EKRE, kes teatas, et umbusal-
dabkogu valitsust, ja heitis li-
saks Reinsalule ette toetust
Istanbuli konventsioonile,
mis on suunatud naistevasta-
se vägivalla vähendamisele.
EKREga ühes rivi astumine
ei tulnud kõne alla.

Kaalukauss on nüüdseks
langenud, opositsioon see-
kordse poliitlahingu kaota-
nud ning Reinsalu oma valu-
sa õppetunni saanud.

Pole põhjust salata, et Eesti oli äsja valitsuskriisi lävel.

PÄEVA LAUSE
"Loodan, et ta ei ole
kõigi meie linna laste
isa ja vanaisa. Mul tuli
pisar silma, kui kuula-
sin proua Skoroboga-
tovat."

Kohtla-Järve volikogu liige
Eduard Odinets, kommen-
teerides volikogu aseesime-
he Svetlana Skorobogatova
kiidukõnet kolmapäeval
Kohtla-Järve aukodanikuks
valitud Valeri Korbile.
(Põhjarannik, 1. veebruar)

LEHED EILE
POSTIMEES kirjutab, et

jaanuar 2018 oli Eesti liik-
luses mustemast mustem.
Esialgsetel andmetel huk-
kus kümme inimest. Sama
palju kui aastal 2004, kuid
alates 2010. aastast on liik-
lussurmade arv jaanuaris ol-
nud 2-8. Niisiis, kui kümme
või rohkem aastat tagasi oli
kümne hukkunuga aasta esi-
mene kuu harilik, siis muu-
tunud taustsüsteemis sunnib
see küsima, kas kuskil pole
midagi valesti läinud või ka-
he silma vahele jäänud.

Mullu jättis Eesti teedel-
tänavatel elu praegu teada-
olevalt 48 inimest. Kogu ise-
seisvusajal pole olnud aas-
tat, kus see arv oleks olnud
nii väike. Seevastu viimas-
tel aastatel visalt samas suu-
rusjärgus püsiv vigastatute
arv (umbes 1700) viitab, et
pigem oli tegemist õnneli-
ku-juhusliku erandi kui süs-
teemse edulooga.

Leht leiab, et me pea-
me sellest eespool mainitud
sündmuste ahela igast lülist
palju rohkem teadma ning
suutma nende mõju analüü-
sida. Läbi tuleks käia kõik
etapid laste liikluskasvatu-
sest ja juhtide koolitusest
liikluskorralduse ja järele-
valveni, vaadata üle tehno-
loogiate arengu mõju vald-
konnale ja õigusruum.

ÕHTULEHES vastab Nar-
va 2024. aasta Euroopa kul-
tuuripealinnaks kandideeri-
misekorraldustoimkonna lii-
ge Ragnar Siil küsimusele,
miks peaks Narva saama sel-
le tiitli, nii: "Esiteks, Narvas
peitub tohutu potentsiaal,
mis ootab avastamist nii üle-
jäänud Eesti kui ka kogu Eu-
roopa poolt. Narvas tegutse-
vad loomeinimesed ja ette-
võtlikud kodanikud on käivi-
tanudpalju põnevaid algatu-
si, mis väärivad märksa laie-
mat tähelepanu.

Teiseks, Euroopa kultuu-
ripealinna tiitel ei ole auhind
eelmiste aastakümnete pin-
gutuste eest, vaid tõuge, et
saavutadakultuuri ja loovust
väärtustades suurim muutus
paremuse suunas. Narvale tä-
hendaks see nähtavat aren-
guhüpet. Kultuuripealinnaks
olemine rikastab linna kul-
tuurielu ja võimaldab tutvus-
tada Narvat laiemalt, võimal-
dab kaasata kohalikke kodu-
linna arengus kaasa rääkima,
suurendab Narva rahvusva-
helist nähtavust ja toob linna
rohkem turiste, aitab kaasa
ettevõtluse arengule ning uu-
te töökohtade loomisele."
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Uudised
Narva muuseumi
juhiks pürgib
seitse inimest
Narva muuseumi juhatuse
liikme konkursile laekus
seitse korrektset aval-
dust.

"Kokku laekus avaldu-
si 12, neist viiel ei olnud
esitatud kõiki nõutud do-
kumente. Kandidaatidele
anti puuduolevatest doku-
mentidest teada ning paluti
esitada nõutavad dokumen-
did. Tähtajaks puuduole-
vaid dokumente ei esita-
tud. Kokku saame arves-
tada seitsme kandidaadi-
ga," ütles sihtasutuse Nar-
va Muuseum nõukogu esi-
mees Krista Nelson nelja-
päeval BNSile.

Kandideerimisavaldus-
te esitamine Narva muu-
seumi juhi kohale lõppes
kolmapäeval.

Nelsoni sõnul toimub
sihtasutuse nõukogu korra-
line koosolek 16. veebrua-
ril, mil peetakse ka kandi-
daatidega vestlusvoor ning
hääletus.

Nõukogu esimees mär-
kis, et juhatuse uue liik-
me tööle asumine sõltub
konkreetsest kandidaa-
dist ja tema võimalustest.
"Praegu kehtib juhatuse
liikme ülesannete täitmi-
se leping alates 31. märt-
sist 2018," ütles Nelson, li-
sades, et nõukogu sooviks,
et uus juht asuks tööle nii
ruttu kui võimalik.

"Sihtasutus otsib juhti,
kes suudab Eesti suuru-
seltkolmandas linnas Nar-
vas juhtida professionaal-
sel tasemel Eesti üht suu-
remat muuseumikomplek-
si ning maamärki Euroo-
pa Liidu ja Venemaapiiril,"
rõhutas ta.

Rahandusministeeriu-
mi siseauditi osakonna ju-
hataja Krista Nelson valiti
Narva muuseumi nõukogu
uueks esimeheks eelmisel
nädalal. Ettepaneku juh-
timiskriisis Narva muu-
seumi nõukogu esimeheks
kandideerida tegid talle
Narva linna poolsed nõu-
kogu liikmed, edastas rah-
vusringhääling.

Narva muuseumi nõu-
kogus on kuus liiget, kel-
lest kolm on nimetanud
riik (Krista Nelson, Tar-
vi Sits, Jaanus Villiko) ja
kolm Narva linn (Aleksei
Mägi, Tatjana Stolfat, Ilja
Fjodorov). Konflikt Narva
muuseumiümber on kest-
nud rohkem kui aasta, mil-
le tõttu Narva linn jättis
eelmisel aastal maksma-
ta ligi 70 000 eurot muu-
seumile lubatud toetusest
ning lubas muuseumile
üle kanda vaid neljandi-
ku 2018. aastal selle tege-
vuseks mõeldud linnapool-
sest rahast.

Sihtasutus Narva Muu-
seum kuulutas jaanuari al-
guses välja avaliku kon-
kursi sihtasutuse juhatu-
se liikme leidmiseks. Do-
kumentide esitamise täht-
aeg oli 21. jaanuar,kuid se-
da pikendati 31. jaanuari-
ni. (BNS)

MATEMAATIKA: Toetus võinuks suuremgi olla, kuid surmade arvu ennustada ei saa

Narva maksab matusetoetust
paljudest teistest linnadest rohkem

Narva tõstis matu-~

setoetuse suurust rii-
gi toel käesoleva aas-
ta 1. jaanuarist 100 eu-
rolt 300-le. Enamikus
teistes Eesti linnades
ja valdades, k.a Tallin-
nas, makstakse matuste
korraldamiseks toetust
250 eurot või vähemgi.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjaranik.ee

Alates sellest aastast maksab
Narva matusetoetust 300 eu-
rot. Juhulkui surm registree-
riti enne käesoleva aasta al-
gust, makstakse toetust endi-
se korra järgi − 100 eurot.

Matusetoetuse taotluse
esitamise tähtaega otsusta-
ti sellest aastast enam mit-
te piirata kuue kuuga alates
surmapäevast.

2017. aastal aset leidnud
surmi käsitletakse vana kor-
ra järgi, st matusetoetust
makstakse sel puhul endiselt
100 eurot.

Kus on ülejäänud raha?
Eelmisel nädalal seda kü-

simust Narva linnavoliko-
gus arutades tõid oposit-
sioonilise fraktsiooni Meie
Narva liikmed positiivselt
esile, et 2009. aastast, kui
riik matusetoetuse maks-
mise ajutiselt lõpetas, lei-
dis Narva linn selleks siiski
raha ning maksis inimeste-
le kuni 2017. aastani matus-

te korraldamiseks 100 eu-
rot. Nüüd aga on riigi toetu-
se tekkides arvestustes mõ-
ningane segadus.

"Möödunud aastate statis-
tika põhjal võib oletada, et
selle aasta jooksul pöördub
toetuse järele 876 inimest.
2018. aasta eelarves on ma-
tusetoetuse väljamaksmi-
seks ette nähtud 87 600 eu-
rot, veel 194 477 eurot tuleb
riigilt. Nõnda võivad narva-
lased matuseid korraldades
arvestada 322 euro suuru-
se toetusega," teatas opo-
sitsioonisaadik Jana Kond-
rašova.

Löönud need summadkok-
ku, päris Kondrašova linna-
valitsuse ja linnavolikogu
liikmetelt, kuhu said toetuse
tõstmise järel veel 22 eurot.

"Matusebüroo teenuste

miinimumpakett, kuhu kuu-
luvad kõige lihtsamad ja es-
mavajalikumad protseduu-
rid, maksab ligikaudu 680
eurot. Kuid kahjuks me tea-
me, et sageli kulutavad pered
tunduvalt rohkem, et oma lä-
hedane inimene väärikalt
viimsele teekonnale saata.
Arvestades meie linna elani-
ke sissetulekuid, mis hiljutis-
te andmete kohaselt on Ees-
ti madalamad, mängivad ise-
gi need 22 eurot suurt rolli.
Usume, et oleks aus ja õigla-
ne kehtestada matusetoetu-
se suuruseks 322 eurot," tea-
tas Kondrašova.
Tegelikkus võib
prognoosidest erineda

Opositsiooni algatus toe-
tust siiski ei leidnud ning
Narva makstava matusetoe-

tuse suurus on käesoleva aas-
ta 1. jaanuarist täpselt 300 eu-
rot.

"300 eurot on normaal-
ne toetus. Seda on palju roh-
kem kui varasemad 100 eu-
rot," sõnas Narva linnavoliko-
gu keskfraktsiooni esimees
Aleksei Voronov. "Riik tuli
linnale appi ning nüüd hak-
kab inimene varasema 100
euro asemel saama 300 eu-
rot. Ja teda matemaatika ei
huvita, ta on lihtsalt tänulik,"
lisas ta.

Narva linnavolikogu lii-
ge, Meie Narvat esindav Jü-
ri Raud väljendas kartust,
et omavalitsus tõstab ma-
tusetoetust niivõrd suures
ulatuses, omades riigi toe-
tust vaid käesolevaks aas-
taks, kuid teadmata, mis
saab järgmisel aastal. "Kas
meil on vaja praegu sellist
toetuse määra pikaks ajaks
või tinglikult alatiseks fik-
seerida?"

Sellele küsimusele sai
Raud vastuseks, et tulevikus
võib toetuse suurust vajadu-
se korral uuesti muuta.

2017. aastal sai Narvas
matusetoetust 826 inimest;
2018. aastaks prognoositak-
se, et matusetoetust hakkab
taotlema 876 inimest.

Narva linnavolikogu ase-
esimeheLarissa Olenina ole-
tustekohaselt võib surmade
arv Narvas olla suurem kui
prognoositavad 876 ning see
tähendab, et kohaliku oma-
valitsuse kulutused kasva-
vad.

Matused Narva lähedal asuval Riigiküla kalmistul.
ILJA SMIRNOV/ARHIIV

Kohtla-Järve linnavalitsus koostab kahjunõuet
Solovjovi vastu juba ligi pool aastat

Ehkki Kohtla-Järve linnavalitsus on juba sü-~

gisest saati valmistanud ette hagi ekslinna-
pea Jevgeni Solovjovi vastu, et nõuda temalt
välja kuritegelikul teel linnale tekitatud kah-
ju, ei ole see ikka veel kohtuni jõudnud.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

"Paar kuud läheb hagi koosta-
miseks veel aega," ütles lin-
navalitsuse õigusnõunik Va-
dim Vilde sel kolmapäeval.
Paari kuust rääkis ta Põhja-
rannikuleka septembri algu-
ses, kui sai selgeks, et vaba-
tahtlikult ei ole Solovjov (pil-
di) nõus 210 000 euro suurust
kahju hüvitama.
Kohtuotsusest möödas
peagi poolteist aastat

Vilde sõnul on kahju teki-
tamisega seotud palju episoo-
de ja kogu sellematerjali lä-
bitöötamine nõuab palju ae-
ga. Kuna linnavalitsuse juris-
tid oma põhitöö kõrvalt toime
ei tule, on linnavalitsus hagi
koostamiseks palganud appi
ka õigusbüroo.

Samas ei ole sugugi kindel,

et pärast hagi valmimist see
ka kohtule esitatakse. Vilde
sõnul tuleb arvestada välja
ka see, kuivõrd suureks või-
vad kujuneda Kohtla-Järve
linnale sellise kohtuprotses-
siga seotud kulud. Juhul kui
linn peaks protsessi kaotama,
jääks kogu riigilõivudeks ja
advokaatidele kulutatud ra-
haKohtla-Järve maksumaks-
jate kanda. Tema hinnangul
ei pruugi ilmselt mitme aasta
pikkuseks kujuneva protsessi
võidukorral linn tagasi saada
isegi selleks tehtud kulusid,
rääkimata kahjunõudest.

Linnavalitsus vastas mul-
lu septembris volikogus opo-
sitsioonis oleva Eduard Odi-
netsi arupärimisele, et plaa-
nib Solovjovile kahjunõude
esitamise asjus küsida voli-
kogu liikmete arvamust, et
otsustada seejärel edasised
sammud.

Sel kolmapäeval esitatud
uues arupärimises tõdes Odi-
nets, et järgnenud ligema-
le poole aasta jooksul ei ole
linnavalitsus volikogu poo-
le pöördunud. Ta küsib muu
hulgas, miks kasutab linna-
valitsus jätkuvalt venitamis-
taktikat, oodates, millal ae-
guvad kahjunõude esitamise
võimalused.

Läinud sügisel arupäri-
misele vastates eitas linna-
pea Ljudmila Jantšenko ve-
nitamist. Toona põhjendas ta
olukorda, kus ka aasta pärast
kohtuotsuse jõustumist pole
kahjunõuet ikka veel esita-
tud, materjalide suure mahu
ning õigusliku olukorra kee-
rukusega, kuna ühenekohtu-
praktika samalaadsetes asja-
des puudub. Veebruari lõpus
möödub kohtuotsuse jõustu-
misest juba poolteist aastat.

Miljon eurot
kriminaalset tulu

Süüdistuse järgi teenis
Kohtla-Järve linnale teede
ehitus- ja remonditeenuseid
osutanud AS N&V tänu lin-
napea Jevgeni Solovjovi ja
abilinnapea Jüri Kollo kuri-

tegelikule
tegevusele
kriminaal-
set tulu üle
miljoni eu-
ro, kui sel-
le juhatu-
se liige Ni-
kolai Ossi-
penko esi-

tas 2006. aasta septembrist
2009. aasta augustini linnava-
litsusele valeandmeidtehtud
remondi-, hooldus- jakorras-
hoiutöödekohta.

Aktides kajastati muu hul-
gas lepingu raames tehtud
tööde objekte, sisu, mahtu,
maksumust ja tegemise ae-
ga, mis ei vastanud tõelening
mida linn ilma kontrollima-
ta aktsepteeris. Peale selle
vormistati tagantjärele üm-
ber tööde vastuvõtu- ja üle-
vaatusakte, et varjata üle-
maksete tegemist. Ossipen-
ko pääses kohtu alt tervisliku
seisundi tõttu. ASi N&V vas-
tu ei saanud aga nõuet esita-
da, kuna omanik likvideeris
selle ja moodustas selle ase-
mel osaühingu N&V, kes jät-
kab Kohtla-Järvele kommu-
naalteenuste osutamist.

LÜHIDALT
JEFIMOVIT OOTAB
UMBUSALDUSHÄÄLETUS
NARVA. Volikogu korraldab ka-
hes kohtuastmes süüdi mõiste-
tud keskerakondlasest linnavoli-
kogu esimehe Aleksandr Jefimovi
umbusaldamise hääletuse eel-
oleval neljapäeval, 8. veebruaril.
Möödunud nädalal esitatud umb-
usaldusavaldusele kirjutasid alla
kõik kaheksa opositsioonilise
fraktsiooni Meie Narva liiget.
Umbusalduse avaldamise põhju-
seks on see, et juba kahe astme
kohtud on mõistnud Jefimovi
süüdi haigushüvitisega seotud
kelmuses, kuna poliitik ja jurist
sai ametlikult haiguslehel olles ka
töötasu. Sääraseid episoode oli
uurimise andmetel aastatel
2014-2015 kokku kuus.

Jefimov pole ise ennast süüdi
tunnistanud ja on Põhjarannikule
kinnitanud, et ei astu ametist ta-
gasi ning kavatseb pöörduda riigi-
kohtusse, et lõpuni võidelda.

PROTSESS MÄSSU TÕSTNUD
VANGIDE ÜLE
JÕHVI. Eile pidi Viru maakohtus
algama protsess 18 vangi üle,
kes 2015. aasta 23. juunil kella
22.55 paiku Viru vanglas korraga
korratusi alustasid. Süüdistuse
kohaselt lõhkusid nad ühel ajal
kokku kümnes kambris aknad,
kasutades selleks Viru vangla väl-
jastatud metallist lusikaid ja kruu-
se ningWC-poti loputuskasti
kaane tükke. Viru ringkonnapro-
kuratuur teatas, et lõhkumisega
tekitasid kinnipeetavad materiaa-
lset kahju Riigi Kinnisvara ASile ja
Viru vanglale. Põhjaranniku and-
metel oli aktsioon esile kutsutud
protestist selle vastu, et toiduja-
gaja oli homoseksuaalne kinni-
peetav, kellelt ülejäänud vangid
keeldusid toitu vastu võtmast.

Karistusseadustik näeb kinnipi-
damiskohas selle sisekorra vas-
taste toimingute organiseerimise
või sellistes toimingutes osalemi-
se eest süüdimõistmise korral
karistusena ette rahalise karistu-
se või kuni kolmeaastase vangis-
tuse.

Eile algama pidanud protsess
lükati edasi, sest ühte praegu
Tartu vanglas istuvat süüdistata-
vat ei jõutud istungiks kohale
transportida.

KÄRSSAV TOIT AJAS PÄÄSTJAD
JALULE
NARVA. 31. jaanuaril kell 23.05
said päästjad väljakutse Narva
linna Kangelaste tänavale, kus
kortermaja korteris kõrbes pliidil
toit. Korteris oli suitsuandur, mis
rakendus tööle.

POLITSEI

NAABER LÕI NAIST

31. jaanuaril teatati, et Kohtla-
Järvel Mõisa teel asuva korterela-
mu trepikojas lõi 51aastast naist
temanaaber.

ESITAS PIIRIL
VALEDOKUMENDI

31. jaanuaril saabus Narva maa-
nteepiiripunkti riiki sisenevale
suunale sõiduauto Volkswagen,
mida juhtis 1969. aastal sündi-
nud määratlemata kodakondsu-
sega Eesti elanik. Tollikontrollis
esitas ta ametnikele võltsitud kü-
tuseteavituse. Politsei alustas kri-
minaalmenetlust.
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Ida-Viru noored
heiskasid Toompeal lipu

Ida-Virumaa noored Greta-Maria Pisa-~

rev ja Rain Reino alustasid Eesti sünnipäe-
vakuu traditsiooni, mis toob Pika Herman-
ni torni lippu heiskama noorkotkad ja kodu-
tütred kõikidest Eesti maakondadest.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Erilised lipuheiskamised toi-
muvad veebruarikuuhommi-
kutel Eesti Vabariigi ja kait-
seliidu 100. sünnipäeva pu-
hul. Esimestena selles kuus
heiskasid eile kell 8.32 lipu
Greta-Maria Pisarev Kodutü-
tardeAlutaguse ringkonnast
jaRain Reino NoorteKotkas-
te Alutaguse malevast.
Uhke tunne

"Ööbisin Tallinnas ja är-
kasin kell kuus hommikul, et
end korralikult valmis panna.
Kell seitse läksime riigikok-
ku, kus meile tehti turvakont-
roll," meenutas Kohtla-Järve
Järve gümnaasiumi 9. klas-
si õpilane Greta-Maria eba-
tavalist hommikut. Ta lisas,
et lipu heiskamine oli huvi-
tav kogemus, mis jääb meel-
de. "Hästi uhke tunne oli."

Sealsamas tornis andis
Kohtla-Järve neiu ka "Tere-
visiooni" otse eetris interv-
juu. "Olen andnud intervjuu-
sid pärast suusa- ja jooksu-
võistlusi, aga televisioonile
mitte kunagi."

Greta-Maria on aktiivne
kodutütar ja sportlane, tegel-
des orienteerumise, võrkpal-
li, suusatamise, jooksmise ja
ujumisega. Ta üritab osa võt-
ta kõikidest kodutütarde üri-
tustest, aga peab tihti tege-
ma valiku, kas minna üritu-
sele või võistlusele. Õppida
jõuab ta enda sõnul ka − kes
palju teeb, see jõuab.

Greta-Marial on kodutüt-
re III järk ja ta on soorita-
nud sportlase erikatse. "Või-
malik on saada kuus järku.

Järgmise järgu saamiseks
on vaja korraldada ise laa-
ger," on tal järgmine siht sil-
me ees.

Ida-Virumaad esindas eil-
sel lipuheiskamisel ka Rain
Reino, kes elab Iisakus ja
õpib Viljandi kutseharidus-
keskuses autotehnikuks. Rain
on noorkotkas alates 2009.
aastast, tal on noorkotka III
järk ning ta osaleb aktiiv-
selt Alutaguse maleva välja-
õppes, esindades Alutaguse
malevat edukalt üle-eestilis-
tel sündmustel. Rain on täp-
ne laskur, talle on antud kait-
seliidu esiküti klass. Lisaks
on ta sooritanud päästja ja
sportlase erikatsed.
Parimad esindajad

Kaitseliidu ülem kindral-
major Meelis Kiili kinnitas,
et Pika Hermanni lipu heis-
kamine Eesti sünnipäevakuul
on noorkotkastele ja kodutü-
tardele suur au ja tunnustus.
"Samuti on see hea näide sel-
lest, kuidas riik hoolib oma
noortest ehk oma tulevikust,"
ütles kindral.

Kaitseliidu noorteorgani-
satsioonid korraldasid lipu-
heiskajate leidmiseks kon-
kursi kõigis maakondades
üle Eesti. "Võime olla kind-
lad, et veebruaris lähevad
riigi esimest lippu heiskama
meie parimate noorkotkaste
jakodutütarde esindajad," li-
sas Kiili.

Riigikogu esimehe Eiki
Nestori sõnul teavad Eesti
noored, et see lipp jääb lehvi-
ma igavesti. "Usaldame süda-
merahuga neile nii lipu heis-
kamise kui ka Eesti tuleviku,"
ütles ta.

Kodutütar Greta-Maria Pisarev eile hommikul Pika Hermanni
tornis. ERIK PEINAR/RIIGIKOGU

KONKURSS: Vestlusele kutsuti kolm kandidaati

Jõhvi gümnaasiumi
direktoriks valiti Tatjana Ait

Jõhvi riigigümnaasiumi direktoriks pürgis seit-~

se inimest, kellest osutus valituks kooli õppe-
juht ja direktori kohusetäitja Tatjana Ait.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Seitsmest kandidaadist kutsu-
ti vestlusele kolm, kes läbisid
dokumendivooru ehk neil õn-
nestus saada rohkem kui poo-
ledkomisjoniliikmete häältest.
Komisjoni üksmeelne valik oli
Tatjana Ait, ütles haridus- ja
teadusministeeriumikoolivõr-
gu osakonna juhataja Raivo
Trummal.
Tõestanud võimeka juhina

"Ait on täitnud koolijuhi
ülesandeid eelmise aasta maist
ja olnud samal ajal ka õppejuht
[senine direktorTarmo Valge-
pea lahkus poolte kokkuleppel
− toim.]. Ta on tõestanud end
võimeka juhina ja näidanud
üles oskust teha koostööd. Ko-
misjonis olid ka valla ja kooli
hoolekogu esindajad, kes kin-
nitasid, et suhtednii majas kui
ka teiste asutustega on oluli-
selt paranenud," kommentee-
ris Trummal.

Ta lisas, et soov teha koos-
tööd eristas Aita teistest kan-
didaatidest.

"2019. aastal alustab tege-
vust Kohtla-Järve riigigüm-
naasium ja see asub üsna lä-
hedal. Komisjonile meeldis,
et ta ei näinud selles konku-
renti, vaid võimalust rikasta-
da piirkonna hariduselu koos-
töö kaudu. Kagu-Eestis on ole-
mas hea näide, kus Põlva, Val-
ga ja Võru riigigümnaasium
toimetavad edukalt koos, kui-
gi vahemaad on suuremad.
Nad võimendavad üksteist,
korraldades näiteks andeka-
te õpilaste ühislaagreid olüm-
piaadideks valmistumisel ja
ühisballe. Ait nägi võimalust
siin sama teha, mõeldes väl-
ja, mis on kummagi gümnaa-
siuminišš, ja mitte omavahel
konkureerida."
Otsib õppejuhti

Tatjana Ait ütles, et hakkab
kohe otsima õppejuhti, vaba-
nemaks topeltkoormusest.
"Kui leian õppejuhi, saan ker-
gemalt hingata. Midagi muut-

ma ma ei hakka − augustis pa-
nime selle õppeaasta eesmär-
gid paika ja need kehtivad."

Ait teavitas eile konkursi
tulemustest kolleege ja tun-
dis enda sõnul koolipere toe-
tust. "Ühe kolleegi kommen-
taar oli: "Selline kergendus,
nagu oleks reedene päev,""
rõõmustas ta.

Kuna ministeeriumviivitas
pikka aega direktori konkur-
si väljakuulutamisega, levisid
spekulatsioonid, et otsitakse
poliitiliselt sobivat kandidaa-
ti. Selle lükkasid ümber nii äs-
ja valitud direktor kui ka ha-
ridus- ja teadusminister Mai-
lis Reps.

"Ma pole Keskerakonda as-
tunud ega astu," kinnitas Ait.

Reps ütles Põhjaranniku-
le, et konkurss ei olnudpoliiti-
liselt mõjutatud ja koolijuhid
hoiavad pigem poliitikast ee-
male, mitte ei tiku sinna. Seda
on tema sõnul näidanud ka vii-
mased riigigümnaasiumide di-
rektorite otsingud.

Konkursi väljakuulutami-
ne venis ministri sõnul seetõt-
tu, et suvi pole koolijuhtide ot-
simiseks kõige parem aeg ja
seejärel oodati, kuni saavad lä-
bi kohalike omavalitsuste va-
limised. "Üldiselt näitavad rii-
gigümnaasiumide direktorite
konkursid, et sooviavaldusi tu-
leb ka väljastpoolt kogukonda
ja on piisavalt kandidaate, kel-
le vahel valida."

RAIVO TRUMMAL
Komisjonile meeldis, et ta ei
näinud 2019. aastal avatavasKohtla-Järve riigigümnaasiumis konkurenti.

Tatjana Ait täitis riigigümnaasiumi direktori kohuseid alates
eelmise aasta maist. Nüüd on ta ametlikult koolijuht.

MATTI KÄMÄRÄ

Vene piirivalvurid rajavad
Narva jõe äärde tara
Ivangorodis on Venepiirival-
vurid asunud Narva jõe äär-
de püstitama tara, mis hak-
kab kulgema Eestit ja Vene-
maad ühendavast Sõpruse sil-
last kuni hüdroelektrijaama-
ni.

Tara eesmärk on takistada
kalameeste pääsu jõeni, sest
selleskohas on kalapüük aasta
ringi keelatud, vahendasERRi
venekeelneportaal.

Praegu on valmis 200 meet-
rit tara − Sõpruse sillast kuni
Ivangorodi linnuseni. Linnu-
se ja hüdroelektrijaama vahe-
lisel kaldapealsel veel mingit
tara ei ole.

Eelmise aasta sügisel vas-
tu võetud Kingissepa rajoo-
ni reeglite kohaselt on ka-

lapüük aasta ringi keelatud
hüdroelektrijaamast Peet-
ri saareni. Keelust hoolima-
ta on aga Ivangorodi elani-
kud ikkagi nimetatud piir-
konnas kala püüdmas käi-
nud. (Err.ee)
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IMcimMllk voodipesu heast unest
lugupidavale inimesele

Suures valikus Eestis valmistatud
kvaliteetset voodipesu kogu perele

vaid naturaalsest kangast.
Kogu tootevalik sobib ka

tundliku nahaga ning
allergilisele kasutajale,
sealhulgas imikutele.

ll^iy^ujj^tusümm 3 ületab 30 €, on kauba saatmine pakiautomaadiga TASUTA!

AVALDAGE TERVITUS
PÕHJARANNIKU

EESTI 100. SIJNNIPAEVA E1ULEIIES!
Tervituste avaldamist saab tellida kuni 19. veebruarini:

reklaam@pohjarannik.ee,
tel 335 4444. PÕHJARANNIK
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GEVI UUED RIIDED: Teist sellist komplekti ei ole

Jõhvi kihelkonna rahvariideid esitletakse
Tartus ja Chicagos

Tantsurühma Gevi rii-~

dekapp peidab tõelist va-
randust − äsja nõelasil-
mast tulnud Jõhvi kihel-
konna rahvariideid. Nä-
dala pärast esitletakse
rõivaid Eesti rahva muu-
seumis ja jaanipäeva pai-
ku reisivad need üle oo-
keani, et rõõmustada
tantsijate seljas Chica-
go väliseestlaste silma.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Jõhvi kihelkonna riiete soeta-
mise mõte hakkas idanema
2014. aastal, kui tantsurühm
Gevi tähistas oma poolesajan-
dat sünnipäeva. Siiani tantsiti
Pühalepa, Muhu, Kihelkonna
ja Viru-Jaagupi riietes. Aga
kaua võib end võõraste sulge-
dega ehtida, kui oma kihelkon-
na suled on vähemalt sama uh-
ked?
Pikk eeltöö

"Juubelikontserdil pani-
me välja korjanduskarbi, ku-
hu oli kirjutatud "Jõhvi kihel-
konna rahvarõivaste soetami-
seks"," meenutab Gevi tantsija
ja rahvariiete projekti eestve-
daja TiinaKullamä. Sel hetkel
polnud aimugi, kui palju see
kõik maksma läheb või milli-
sed riided üldse tellitakse.

Aga vajadus uute komplek-
tide järele oli olemas, sest ole-
masolevad olid paljukantud,
näiteks Muhu riided peaaegu
sama vanad kui Gevi ise.

"Küsisin Silvilt [Gevi uued
rahvariided valmistanud Sil-
vi Allimannilt − toim.], miks
kanti massiliselt saarte rii-
deid. Sest need on värvilised
ja ilusad. Ja see oli lavastaja-
te ning tantsujuhtide soov, et
suuredpeod oleksid ühtemoo-
di," vahendabKullamä.

Nüüd, vastupidi, liigutakse
oma juurte juurde. Ja eelista-
takse olla originaalsed. "Me ei
tahtnud samasugust komplek-
ti nagu teistel. Sellist komplek-
ti nagu meil pole kellelgi," kin-
nitab Kullamä.

Ta toob näitekskäised ja ta-
nu, mille tegemisel võeti ees-
kuju Eesti rahva muuseumi ar-
hiivist ja mis nägid ilmaval-
gust saja-aastase vaheaja jä-
rel.

Riiete tellimisele eelnes
aastane uurimistöö museaa-
lide digitaalses andmebaasis
ja asjatundjatega konsulteeri-
des, meenutab Gevi rühmade
juhendaja Marju Aul. Nii pee-
ti nõu Eesti rahva muuseumi
(ERMi) kuraatori Reet Piiri ja
kogumiku "Virumaarahvarõi-
vad"autori Kersti Loitega.

"Käisime Tallinnas Eesti kä-
sitöö kojas, aga meid nõusta-
sid ka Iisaku muuseum, käsi-
tööhuviline Tammiku rühma
tantsija Ene Hõbemäe ja Mar-
git Pinna-Valge, kes on teinud
endale samasuguse tanu rah-
varõivakooli lõputööna."

Abi Valgevenest
Kui soovitud komplekt hak-

kas enam-vähem kuju võtma,
kaasati valiku tegemisse ka
tantsurühma naised. Igaühel

oli oma arvamus. Ajab ju pea
segi, kui Jõhvi kihelkonnas on
kantud nii pikitriibulisi, põi-
kitriibulisi kui ruudulisi see-
likuid, neidki mitmes variat-
sioonis!

Sõelale jäi värvikirev pikit-
riibuline seelik, millepeale sä-
titakse Iisakukihelkonnast pä-

rit põll − Jõhvi omasid, mida
eeskujuks võtta, ei leitud.

Pikk-kuue kangas tuli hoo-
pis kaugelt − Valgevenest − ja
naljaga pooleks sõprussuhete
raames.

"Silvi rääkis, et tegi kuna-
gi kuubesid Valgevene villa-
sest kangast, mis oli väga hea
kvaliteediga. Tal oli veel ole-
mas isegi kangatükk sildiga,
aga ta ütles, et Eestisse seda
kangast enam ei tooda. Palusin
kangatüki endale saata," rää-
gib Kullamä.

Nimelt oli tal vallavalitsu-
ses töötamise päevilt Valge-
venes häid tuttavaid. "Käisi-
me Jõhvi sõpruslinnas Posta-
vys, kus meid võõrustas ra-
jooni täitevkomitee majan-
dusosakonna asejuhataja Ok-
sana Tšešun. Meil tekkis vä-
ga hea klapp − suhtleme siia-
ni. Kirjutasin talle ja küsisin
abi. Järgmisel päeval helistas
mulle Minski tehasest müügi-
juht, öeldes, et seda kangast
enam ei toodeta, on ainult lao-
jäägid."

Õnneks kraabiti tehase
laost ja poest piisav kangako-

gus kokku. Aga aeg surus tak-
ka ja see oli vaja kiiresti kät-
te saada. Taas tuli appi õnnelik
juhus − tantsurühm Jõhvika-
moos sõitis koos valla kultuu-
rijuhi Anne Uttendorfiga Val-
gevenesse festivalile ning tõi
kanga ühes.

"Riided on nii kallid, et neid
ei julge ausalt öeldeskandagi,"
naerab Kullamä, kui end foto-
sessiooniks valmis seab. Kir-
deranniku koostöökogult saa-
di Leaderi toetust ning rõivad
läksid maksma ligi 29 000 eu-
rot. Selle raha eest valmis 14
komplekti. "Eelmisel nädalal
sain kätte viimased viis kuu-
be, kaks tanu ja kahed käised,"
räägib Kullamä.

10. veebruaril esitletakse
oma uusi rõivaid ERMis. Jaa-
nipäeva paiku lendab rühm
Chicagosse, et esineda 23. juu-
nil Eesti kultuuri päeval.

"Rahvariided on meie Eesti
Vabariigi juubelikingitus," üt-
leb Kullamä. Ja kingitus soo-
vitakse jäädvustada kalendri-
na. Toetuse saamiseks on esi-
tatud taotluskodanikuühiskon-
na sihtkapitali.

ERMIS RÄÄGITAKSE
RAHVARÕIVASTE
VALMIMISE LUGU

Järgmisel laupäeval, 10.
veebruaril kell 10 toimub
Eesti rahva muuseumi (ER-
Mi) sillal Jõhvi kihelkonna
rahvarõivaste esitlus.

Esmalt räägib muuseumi
kuraator Reet Piiri Jõhvi ki-
helkonna rahvariiete aja-
loost. Gevi riiete valmimise
loo jutustab rahvarõivaste
meister Silvi Allimann osa-
ühingust Kaunis Rahvarõi-
vas. Allimann peab loengu
ka rahvarõivaste kandmisest
ja hooldamisest. Tantsib Ge-
vi. Sissepääs üritusele on
tasuta.

KAHTE KOMPLEKTI NÄEB PRESIDENDI VASTUVÕTUL
Kaks komplekti uhiuu-
si Jõhvi kihelkonna
rõivaid jõuavad presi-
dendi vastuvõtule, mis
toimub tänavu samuti
Eesti rahva muuseu-
mis Tartus. Neist ühte
kannab hiljuti vabariigi
presidendi Kersti Kal-
julaidi töövarjuks ol-
nud Jõhvi gümnaasiu-
mi abiturient Anna
Agejeva (pildil).

"Eesti saab sada
ning see on väga täh-
tis ja suursugune
sündmus," põhjendas
neiu oma rõivavalikut.

Küsimusele, kas ei
tekkinud kiusatust kä-
telda presidendiga uh-
kes peokleidis, vastas
Anna: "Ma ei lähe sõbra, vaid Eesti sünnipäevale ja rahvarõivaste
kandmine tundub õige."

Anna on Jõhvi kihelkonna riideid pildilt näinud ja talle need väga
meeldisid. Tema kannab neid küll neiuna ilma põlle ja tanuta. Vii-
mase asemel sätib Anna endale pähe pärja.

Rahvariiete kandmine pole Annale võõras − varem Järve güm-
naasiumis õppides tegeles ta rahvatantsuga.

Tiina Kullamä näitab vastvalminud Jõhvi kihelkonna rahvarõivaid, mille üheks ehteksonkäiste siiditikand− seeontehtud 1840.aasta tikandi eeskujul.

2x MATTI KÄMÄRÄ

Õuevarianti täiendavad villane suurrätt ja pikk-kuub, mis hoiab piha ümbertänu tihedastikokku pressitud voldikimpudele.Kui 19.sajandialgusesolipikkkuubedel levinud lambapruunvärv,siis hiljemhakatieelistamapotisinist.
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Tekkinud situatsioonis on
kõige otstarbekam praegu
avakaevandamist mitte pla-
neerida ning koostada peata-
tud Tammiku kaevandusele
kaevandatud ala hõlmav asja-
kohane korrastamise projekt
ning lõpetada allmaakaevan-
damisepeatamise käigus alus-
tatudkorrastamistööd.
Kümne aasta
tagune unistus

Üksteist aastat tagasi oli
Jõhvi vallavalitsusel vinge
koostööprojekt Eesti maaüli-
kooliga, teemaks Kirde-Ees-
tikaevanduspärandikasutus-
võimalused, partneriks tolla-
ne AS Eesti Põlevkivi. Käi-
di Põhja-Prantsusmaal vanas
söekaevanduspiirkonnas snit-
ti võtmas, kuidas kaevandus-
maastikkukorrastada annaks,
tehti suurejoonelisi plaane.
Kohtumiste-reiside-konve-
rentside lõpptulemusena pi-
di valmima Tammiku aherai-
nepuistanguid ja nende ümb-
rust hõlmav maastikukujun-
duskava.

"Tudengid nägid seal puhke-
maastikku: et materjali ümber
paigutades võiks huvitavama
reljeefi saada, et vanadesse
settebasseinidesse võiks vee-
silmad tekitada. Mäel nähti eri
liikumisradasid, lisaks trossi
otsas laskumist ning ühel tii-
gil ja trossi otsas veesuusata-
mist," meenutas Jõhvi valla-

valitsuse arendusnõunik Rein
Luuse kaks aastat tagasi.

Suurte plaanide tegemise
aegu oli lootus, et kusagilt tu-
leb toeks suur ports euroraha.
Rahalaev jäi tulemata, plaanid
pelgalt plaanideks.

"Tudengite tollasedkonkur-
sitööd on meil vallavalitsuses
jätkuvalt alles," ütlesLuuse ei-
le. "Selge, et nii grandioosselt
neil mägedel midagi teha ei
saa, aga üks roheline rekreat-
sioonialapeab seal olemaküll,
see on meilka valla üldplanee-
ringus sees. Kui kaevandaja
seal tegutsema hakkab, siis
tahame kindlasti koostööd te-
ha."
Täpsed tegevused
veel teadmata

Eesti Energia maavara-
de valdkonna keskkonnajuht
Kalmer Sokman ütles, et kõi-
gepealt tuleb ära oodatakesk-
konnaameti antavad korrasta-
mistingimused, enne seda mi-
dagi täpsemalt rääkida ei saa.

Sokman rõhutas, et kaevan-
duse peatamisel tehtud töödel

järgiti neid nõudmisi, mis on
seotud kaevanduse lõpetami-
sega. Nüüd tahetaksekaevan-
datud alal korrastamistööd
korrektselt lõpetada.

Loa pikendamise taotluse
seletuskirjas on peamise te-
gevusena nimetatud pinna-
se ja ladestatud aheraine pla-
neerimine. Korrastamise käi-
gus vaadatakse üleka Tammi-
ku kaevanduse peatamisel teh-
tud tööd ning vajaduse korral
tehakse lisategevusi, näiteks
šurfide ja puuraukude sulge-
mise järelkontroll ja järeltäit-
mine.

"Me oleme kohustatud te-
gema need tööd, mida korras-
tamistingimused ette näevad,
rohkemaks ei ole meil ka või-
malusi − need tööd on kallid,"
ütles Sokman.

Keskkonnaamet kaevanda-
misloa andjana küsib kindlasti
ka kohaliku omavalitsuse sei-
sukohta. Jõhvi vallavalitsuse
ja Enefit Kaevanduste võima-
likust koostööst korrastamise
kavandamisel on praegu veel
vara rääkida.

KALMER SOKMAN

Me oleme kohustatud tegemaneed tööd, midakorrastamistingimused ettenäevad,rohkemaks eiolemeil
kavõimalusi.

UUDISED

INVESTEERINGUD: Vallavalitsus lükkas kõik täiendusettepanekud tagasi

Jõhvi eelarvesoovid: miljon pargi
arendusse, 100 000 rahvale otsustada

Jõhvi volikogus opositsioonis olev Keskerakond tegi~

ettepaneku eraldada alanud aasta eelarvest ligi mil-
jon eurot pargi arendamisse, Reformierakonna esin-
daja aga soovib, et 100 000 euro kasutamist otsus-
taksid elanikud. Vallavalitsus ei toetanud kumbagi.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Jõhvi selle aasta eelarvet siia-
ni vastu võetud pole ning eel-
misel volikogu istungil lepiti
kokku, et volikogu liikmed ja
fraktsioonid esitavad aegsasti
enne järgmist volikogu istun-
git oma ettepanekud etteval-
mistatud eelarve projekti
muutmiseks ja täiendamiseks.
Eilseks esitasid oma ettepane-
kud neli volikogus esindatud
nimekirja või volikogu liiget
ning vallavalitsus tegi eile ava-
likuks ka oma seisukohad nen-
de kohta ning need ei poolda
ettepanekute viimist selle aas-
ta eelarvesse.
Miljon parki

Kõige suurejoonelisem soov
on keskerakondlastel. Nad ta-
havad eraldada 900 000 eurot
aastaid kordategemist ooda-
nud Jõhvi pargi arendamis-
se. Raha selleks soovitavad
nad võtta pangalaenuna, mida
saaks katta vallale kuuluvate
objektide, nagu sauna või Kar-
jamaa lastelaagri müügiga.

"Selge, et ühe aastaga par-
ki välja ei ehita, kuid tuleks
alustada diskussiooni, kui pal-

ju siis oleks vaja eraldadaraha
sellel aastal − kas 900 000 või
vähem," sõnas keskfraktsiooni
liige Eduard East ning lisas, et
kui eri erakonnad ja valimislii-
dud on pargi arendamise vaja-
dusest nii palju rääkinud, tu-
leks sellega algust teha.

Vallavalitsus aga selle ette-
panekuga nõus ei ole. Nagu ka
kõikide teiste ettepanekutega,
mille keskerakondlased tegid.
Vallavalitsus põhjendab seda
sellega, et ettepanekud ei si-
salda põhjendusi ja arvestu-
si näiteks loodavate objektide
edaspidiste ülalpidamiskulu-
dekohta.

Vallavanem Aleksei Naum-
kini sõnul on pargi renovee-
rimine kavas etapiviisi 2019.
aastast alates projektipõhiselt
ning ta ei pea õigeks selle ar-
vel sauna või muude objektide
müüki, kuna pole selge, millest
lähtuvalt on leitud, et saun või
muud objektid pole vajalikud.

Finantsiliselt üks mahuka-
maid eelarve muudatuse ette-
panekuid tuli reformierakond-
lasest Aivar Survalt, kes soo-
vib 100 000 eurot suunata kaa-
savasse eelarvesse, mis tähen-
dab, et selle summa kasuta-
mise otstarvet küsitaks valla-

rahvalt. Katteallikaks soovitas
Surva suurendada tulumaksu
laekumise osa eelarves.

"Valitsuse liikmed leidsid,
et ettepanek on tervitatav,
kuid esitatud maht on liialda-
tud," teatas Naumkin, kes tõi
näiteks Tartu, mille eelarve
on Jõhvistkaheksa korda suu-
rem, entkaasava eelarve maht
moodustab 150 000 eurot. Val-
lavalitsus pidas võimalikuks
planeerida eelarvessekaasava
eelarve osa 20 000 euro ulatu-
ses, kuid seda alles järgmisel
aastal. Põhjenduseks asjaolu,
et enne tuleb kaasava eelarve
koostamine tehniliselt ette val-
mistada (kuidas elanikud saa-
vad ettepanekuid teha, kuidas
toimub hääletamine jne).

Lasteaedade söögiraha
kompenseerimine

Valitsus kaalus ka koalit-
sioonikuuluva fraktsiooni Jõh-
vi Eest! ettepanekut eraldada
30 000 eurot, et 1. septembrist
saaks lasteaedades osaliselt
kompenseerida laste söögira-
ha maksumuse ning teha seda
üksikisiku tulumaksu laekumi-
se suurendamise arvel. "Sisu-
liselt valitsus toetas ettepane-
kut, kuid leidis, et esmalt tu-
leks koostada õigusnorm, kui-
das söögiraha kompenseerimi-
ne toimuks, millest tulenevalt
täpsustuvad ka muud asjaolud:
kompenseerimise ulatus, saa-
jad jms," selgitas vallavanem
Aleksei Naumkin. Ta lisas, et
ettepaneku juurde saab naasta

lisaeelarve arutelul ning võib
eeldada, et 1. septembrist vald
siiski hakkab osaliselt lasteaia
toiduraha hüvitama.

Tehti ka mitmeid väikse-
maid ettepanekuid eelarve
täiendamiseks, nagu eraldised
spordi- ja mänguväljakutele,
kalmistu korrastamisele, kor-
teriühistute koolitustele jms,
kuid vallavalitsus ei toetanud
neidki, tuues põhjuseks ettepa-
neku ebaselguse või mittevas-
tavuse vallapõhimäärusele.

Keskerakond tegi veel et-
tepaneku eraldada 42 000 eu-
rot vene põhikooli fassaadi re-
noveerimisele, mis tähendaks
sisuliselt eelmise ehituspraagi

kordategemist. Vallavalitsus
leiab, et see töö maksab tundu-
valt rohkem ning tuleb ära te-
ha selle aasta 1. septembriks,
millega võibarvestada lisaeel-
arve vastuvõtmisel. Samuti on
praegu vallalpooleli läbirääki-

misedRiigi Kinnisvara ASiga,
kes tegi järelevalvet ja vastu-
tas tööde eest, kui 2012. aastal
fassaadi korrastati.

Jõhvi tänavunekavandatav
eelarvemaht on ligi 21 miljo-
nit eurot.

Jõhvi pargi korrastamisest on räägitud aastaid. Nüüd lubatakse, et tööd lähevad seal lahti järgmiselaastal. PEETERLILLEVÄLI

EDUARD EAST

Selge, et ühe aastaga parki
välja ei ehita, kuid tuleks
alustada diskussiooni, kui
palju siis oleks vaja eraldada
raha sellel aastal − kas 900
000 või vähem.
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Kaevandaja kavandab Tammiku
aherainemägede korrastamist
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AJALUGU/MIKSER

Jaan Tõnisson ja Tartu rahu
Tänavu möödub 150 aastat eestlaste rah-~

vajuhi ja riigimehe Jaan Tõnissoni sünnist. Te-
ma laiahaardeline ja intensiivne tegevus hõl-
mas alates 19. sajandi viimasest kümnendist ku-
ni traagiliste aastateni 1939-41 enam-vähem kõi-
ki Eesti ühiskonna- ja riigielu valdkondi.

Tänapäeval teatakse kahjuks
vähe sellest, et mitte ükski
meie rahva jariigi jaoks oluli-
ne sündmus ei toimunud selle
Viljandimaal sündinud ja oma
elutööpeamiselt Tartus teinud
mehe eluajal ilma tema osale-
miseta.

Tartu rahu aastapäeval on
tavaks meenutada Jaan Pos-
kat, meie kindlameelset ja osa-
vat läbirääkimiste delegatsioo-
ni juhti, kindral Johan Laido-
neri, väejuhti, kelle juhtimi-
sel Eesti kaitsevägi meile või-
du koju tõi, ning kindlasti ka
hilisemat riigivanemat japre-
sidenti Konstantin Pätsi, kuid
teenimatulton jäänud kõrvale
Jaan Tõnissoni isik.
Eesti iseseisvumise
tõstataja

Jaan Tõnisson oli üks esi-
mesi, kes tõstatas Eesti ise-
seisvumise idee. 25. augustil
1917.aastal kokku tulnud Ees-
ti maanõukogu koosolekul juh-
tis ta tähelepanu Eesti küsimu-
se muutumisele rahvusvaheli-
seks, kuna Saksa väed jõudsid
I maailmasõja käigus Eesti pii-
ride lähedale ning tuli otsusta-
da, mis saab edasi.

Jaan Tõnisson toetas lähe-
nemist Skandinaaviamaadele,
kui koostöö Venemaaga muu-
tub liiga keeruliseks. Selli-
ne olukord tekkiski enamlas-
te võimuhaaramise tõttu 25.
oktoobril Peterburis. Seejä-
rel võimendas Tõnisson aja-
lehes Postimees kohe riikli-
ku iseseisvumise ideed, kut-
sudes eestlasi viivitamata ka-
sutama ära ajaloolise silmapil-
gu avaraid võimalusi, et viia
ellu meie rahvuspoliitilisi pa-
leusi.

Tõnissoni initsiatiivil kuu-
lutas maanõukogu end 15. no-
vembril 1917. aastal Eestis
ainsaks kõrgema võimukand-
jaks. Enamlased katkestasid
maanõukogu avaliku tegevuse
ning sundisid Jaan Tõnissoni
detsembris kodumaalt lahku-
ma. Esialgu peatus ta Helsin-
gis, kuid sõitis sealt 1918. aas-
ta jaanuaris Stockholmi, kus
temast sai Eesti esimese välis-
delegatsiooni juht, nende pea-
mine eesmärk oli taotledaEes-
ti iseseisvale riiklusele rah-
vusvahelist tunnustust.

Lääne-Euroopa valitsus-
te esindajad ütlesid Eesti
esindajate kohta, et need on
tundmatud mehed tundma-
tult maalt. Kuid töötades vi-
salt Prantsuse ja Briti saat-
konnaga, saavutas Jaan Tõ-
nisson üsna kiiresti pärast
Eesti Vabariigi väljakuuluta-
mist 24. veebruaril 1918. aas-
tal, kui Eesti kohe Saksa vä-
gede poolt okupeeriti, esime-
se edu. 1. märtsil 1918. aas-
tal andis Prantsuse välismi-
nister Stephen Pichoni ajutise
de facto tunnustuse Eesti Va-
bariigile, mille alusel saadeti
Prantsuse Rootsi saatkonnast
kiri Jaan Tõnissonile.

20. märtsil tuli samasugu-
se sisuga kiri ka Briti Stock-
holmi saatkonnast. Märtsis
jõudsid Stockholmi Jaan Tõ-
nissoni juurde välisdelegat-
siooni liikmed Ants Piip, Karl
Robert Pusta, Mihkel Martna,

Karl Menning ja Eduard Vir-
go, tänu kellele muutus Eesti
kuluaaritöö Skandinaavias ja
Lääne-Euroopas veelgi inten-
siivsemaks.
Lõi hädavajalikud
sidemed välisriikidega

Kui Saksamaa sõjaline jõud
kokku varises ning Eestil ava-
nes võimalus 1918 novembris
oma riiki üles ehitama haka-
ta, oli meil esimenerahvusva-
heliste suhete võrgustik loo-
dud. Jaan Tõnisson, üks selle
loojatest, sai aga kohe järgmi-
se ülesande − hankida välis-
abi, et tugevdada Eesti kaitse-
võimet. Ta sõitiski 24. novemb-
ril Helsingisse, kus ta sai Soo-
me presidendilt Pehr Evind
Svinhufvudiltkinnituse: "Ven-
di peab aitama!" Oli ka viima-
ne aeg, sest juba 28. novemb-
ril tungis Punaarmee Eestisse.
Läbirääkimistel soomlastega
liitus Tõnissoniga ka JaanPos-
ka ning koos saavutati 10 mil-
joni marga suurune laen, mil-
lele hiljem lisandus veel teist
sama palju.

Helsingist sõitis JaanTõnis-
son ajutise valitsuse esindaja-
na Londonisse, kus Ants Pii-
bul oli juba õnnestunud Ingli-
se laevastiku ja sõjavarustu-
se saatmises kokku leppida.
Teatavasti oli Briti sõjalaeva-
de tugi 1918. aasta detsembri
keskpaigas, kui rinne oli jõud-
nud jubaTallinna lähedale, vä-
ga suure tähendusega ka Ees-
ti kaitseväelaste võitlusinnu
tõstmisel!

1919. aasta alguses tegutses
Jaan Tõnisson aktiivselt Ees-
tile paremate välispoliitiliste
positsioonide saavutamise ni-
mel, sh ka Pariisi rahukonve-
rentsil, kuid tema suur soov
oli töötadaVabadussõda võitle-
vas Eestis. Kodumaal toimusid
5.-7. aprillini 1919. aastal asu-
tava kogu valimised, kus Jaan
Tõnissoni Rahvaerakond saa-
vutas piisavalt tugeva posit-
siooni, et ta sai asuda augus-
tis Eesti valitsuse etteotsa. See
valitsus juhtis Eesti Vabarii-
ki Vabadussõja teisel poolel,
kui Narva taga toimusid eriti
rängad lahingud, ning seejärel
alanud rahuläbirääkimiste ja
Tartu rahu sõlmimise ajal.

Seega oli Jaan Tõnissonil
vahetu ja juhtiv roll Eesti Va-
bariigi rahvusvahelise tunnus-
tamise äärmiselt keerulise ja
lugematute takistustega tee-
konna igal etapil.

Tänapäeval teatakse Jaan
Tõnissoni elust ja tööst teeni-
matult vähe. Suurmehe juu-
beliaasta on sobiv aeg nende
teadmiste täiendamiseks. Jaan
Tõnissoni selts korraldab aas-
ta jooksul Jaan Tõnissoni elu-
tööd ja selle tähendust tutvus-
tavate ürituste sarja koolinoor-
tele nimetusega "Jaani deko-
deerimine". 22. detsembril toi-
mub Tartu ülikooli aulas kon-
verents "Jaani Kood", mis on
pühendatud kunagi Koodi-Jaa-
niks hüütud mehe elutöö oota-
matult suurele tähendusele21.
sajandi Eestis.

Aimar Altosaar
Jaan Tõnissoni seltsi

juhatuse liige

Jaan Tõnisson. VIKIPEEDIA

AJA LEHT
ÜLERIIKLISED WÕISTLUSED
NARWAS

Üleriiklised kaitseliidu suu-
sawõistlused toimuwad lau-
päewal ja pühapäewal Narwas,
kuhu koonduwad kõik Eesti
eliitsuusatajad. Wõistluste kor-
raldajaks on Narwa malew.

Laupäewal on wõistlusmaaks
ette nähtud 18 km. Püha-
päewal on wõistlusmaaks 50
km., see on ühtlasi suuremaks
wõistlusmaaks Eestis. Start ja
finish on rahwawäljal. Wahe-
kohtunike staap paigutatakse
maleva staabi ruumidesse.

Wõistlejaid loodetakse pool-
esaja ümber tulewat üle riigi.
(Põhja Kodu, 28. jaanuar 1938)

ULJASTE JÄRV SAAB TÄNAVU
KALU JUURDE
Uljaste järve uurinud maaüli-
kooli teadlased jõudsid järeldu-
sele, et vee hapnikurežiim on
hea ja põhjaloomastik piisavalt
rikkalik, et sinna tasuks linaskit,
haugi ja särge asustada.

Mullu suvel lõid Viru Keemia
Grupp, Sonda vald ja maaüli-
kooli põllumajandus- ja kesk-
konnainstituut käed, et rikasta-
da 3-4 aastaga Uljaste järve
kaladega sedavõrd, et püüdjatel
oleks tõesti huvi sinna püüdma
minna.

Viimasel kümnendil on järve
kalarikkus suurenenud: muda-
maimule, ahvenale ja haugile
on lisandunud kiisk, kaks aastat
tagasi leiti katsepüügiga ka nur-
gu ja särge ning eelmisel suvel
uue liigina kokre.

Kevadel asustatakse Uljastes-
se 200 linaskit ja hilissuvel tu-
hat ettekasvatatud haugi. Hilis-
kevadel on kavas püüda Aru
karjäärist ja veel mõnest lähi-
veekogust kaldanoodaga vähe-
malt 150-200 kilo särge ning
needki kalad Uljastesse asusta-
da. (Põhjarannik, 2. veebruar
2013)

2. VEEBRUAR 2018 PÕHJARANNIK 7

TERAVILJA
JAHVATAMI
SE KÕRVAL-

SAADUS

KOMPOS
TIKS

TEGEMA

OPERAT-
SIOONI-

SÜSTEEM
INFOTEHNO

LOOGIA
RESOLUT

SIOONE. ENDINE VALGUSPILT NELJAPÄEV ALUSTUS
HELILOOJA

FLÖÖDI
MANGUJA

MUNATOIT(IN. + NIMI)

LESOTHO
RAHADOONAU

LISAJÕGI KINDLA-
MEELSUS

SEINAPINDA
LIIGENDAV

EENDMINA
NAISESOBER

NAINE
VAGA ILUS

E. ENDINE
LAVASTAJA

(N+IN)
AMEERIKA
KARJUSTE

PIDU

E. END
KUNSTNIK.
KIRJANIK.

LUULETAJA

OBJEKTPILL ...TAGA
(HÄDA
KÄES)

KULLER
FIRMAATLEETLIK RAISUS KUUS

LADE
SAMUTI

SABAGA
TAHTETIKETTSELLE

KUU PARIMA OMA ÄRA-NÄGEMISE
JÄRGI

PAEVAL LENNU

OHELIPUKIRI
POOL KLORO-

FÜLLITA
ORGANISM

VÄÄRISKIVI
OVE TUVIKE

ROOMAJA SOE SIIRUPI-
GALINNASE

JOOKMOTTE-
VÄLGATUS

(PILTL)

E.LAANE-
POOLSEIM

LAHT
RONIGEN

MUSIMOPS
RAHVUSV.

KERGEJÕUS
TIKULIIT

AUTOLOGU MOORTASTO SO-
LO (MUUS)

HÜVA VASTNECHRIS...

MÕISTE
KAARDI-
MÄNGUS

JUMALA
TEENIMINEMELU

ASSOCIA-
TED PRESS

.

INGLISE
MASSIÜHIK

FMASIGAMILLEGI
TÄIUSLIKU
KEHASTUS RAADIUS KELVN

EESTI RAHVA RISTSÕNAD

PEASISSE
KÄIKPAPAGOI



8 REKLAAM PÕHJARANNIK 2. VEEBRUAR 2018

Meresuu SPA Hotelli uudised

VEEL ÜKS BOONUS
SAUNAGURMAANIDELE -

UUS HIMAALAJA
SOOLAKIVI SAUN

UUENENUD
LASTEBASSEIN

OOTAB LUSTIMA!

Liitu meie püsikliendiprogrammiga, et olla kursis värskeimate uudiste ning parimate pakkumistega!
Lisaks palju soodustusi Meresuu SPA, Tallinn Viimsi SPA ning Grand Rose SPA Hotellis.

www.meresuu.ee


	Põhjarannik no. 23 02.02.2018
	Untitled
	Kaevandaja kavandab Tammiku aherainemägede korrastamist
	Kümme aastat tagasi oli Rein Luuse Tammiku aherainemägede tulevikust rääkides lootusrikas, nüüd on selge, et raha toonaste plaanide elluviimiseks ei ole ega tule. MATTI KÄMÄRÄ
	KALMER SOKMAN Me oleme kohustatud tegema need tööd, mida korrastamistingimused ette näevad, rohkemaks ei ole meil ka võimalusi.

	Arvamus
	Muhkude uus elu
	KUIDAS PÄÄSTEAUTOD LUMETORMIS HAKKAMA SAAVAD?
	Untitled

	Ärahoitud valitsuskriis lubab ühtsemana edasi minna
	Untitled

	PÄEVA LAUSE
	LEHED EILE

	Uudised
	Narva muuseumi juhiks pürgib seitse inimest
	Narva maksab matusetoetust paljudest teistest linnadest rohkem
	Matused Narva lähedal asuval Riigiküla kalmistul. ILJA SMIRNOV/ARHIIV

	Kohtla-Järve linnavalitsus koostab kahjunõuet Solovjovi vastu juba ligi pool aastat
	Untitled

	JEFIMOVIT OOTAB UMBUSALDUSHÄÄLETUS
	PROTSESS MÄSSU TÕSTNUD VANGIDE ÜLE
	KÄRSSAV TOIT AJAS PÄÄSTJAD JALULE
	NAABER LÕI NAIST
	ESITAS PIIRIL VALEDOKUMENDI
	Ida-Viru noored heiskasid Toompeal lipu
	Kodutütar Greta-Maria Pisarev eile hommikul Pika Hermanni tornis. ERIK PEINAR/RIIGIKOGU

	Jõhvi gümnaasiumi direktoriks valiti Tatjana Ait
	RAIVO TRUMMAL Komisjonile meeldis, et ta ei näinud 2019. aastal avatavas Kohtla-Järve riigigümnaasiumis konkurenti.
	Tatjana Ait täitis riigigümnaasiumi direktori kohuseid alates eelmise aasta maist. Nüüd on ta ametlikult koolijuht. MATTI KÄMÄRÄ

	Vene piirivalvurid rajavad Narva jõe äärde tara

	KULTUUR
	Jõhvi kihelkonna rahvariideid esitletakse Tartus ja Chicagos
	Tiina Kullamä näitab vastvalminud Jõhvi kihelkonna rahvarõivaid, mille üheks ehteks on käiste siiditikand − see on tehtud 1840. aasta tikandi eeskujul. 2x MATTI KÄMÄRÄ
	Õuevarianti täiendavad villane suurrätt ja pikk-kuub, mis hoiab piha ümber tänu tihedasti kokku pressitud voldikimpudele. Kui 19. sajandi alguses oli pikkkuubedel levinud lambapruun värv, siis hiljem hakati eelistama potisinist.
	Untitled


	UUDISED
	Jõhvi eelarvesoovid: miljon pargi arendusse, 100 000 rahvale otsustada
	Jõhvi pargi korrastamisest on räägitud aastaid. Nüüd lubatakse, et tööd lähevad seal lahti järgmisel aastal. PEETER LILLEVÄLI
	EDUARD EAST Selge, et ühe aastaga parki välja ei ehita, kuid tuleks alustada diskussiooni, kui palju siis oleks vaja eraldada raha sellel aastal − kas 900 000 või vähem.


	AJALUGU/MIKSER
	Jaan Tõnisson ja Tartu rahu
	Jaan Tõnisson. VIKIPEEDIA

	ÜLERIIKLISED WÕISTLUSED NARWAS
	ULJASTE JÄRV SAAB TÄNAVU KALU JUURDE

	Section
	Adv. 1 Page 1
	Adv. 2 Page 4
	Adv. 3 Page 4
	Adv. 4 Page 6
	Adv. 0 Page 6
	Adv. 0 Page 6
	Adv. 0 Page 6
	Adv. 5 Page 8


	Kuulutused
	Adv. 1 Page 1
	Adv. 2 Page 4
	Adv. 3 Page 4
	Adv. 4 Page 6
	Adv. 5 Page 8

	Pildid
	Untitled
	Kümme aastat tagasi oli Rein Luuse Tammiku aherainemägede tulevikust rääkides lootusrikas, nüüd on selge, et raha toonaste plaanide elluviimiseks ei ole ega tule. MATTI KÄMÄRÄ
	KALMER SOKMAN Me oleme kohustatud tegema need tööd, mida korrastamistingimused ette näevad, rohkemaks ei ole meil ka võimalusi.
	Untitled
	Untitled
	Matused Narva lähedal asuval Riigiküla kalmistul. ILJA SMIRNOV/ARHIIV
	Untitled
	Kodutütar Greta-Maria Pisarev eile hommikul Pika Hermanni tornis. ERIK PEINAR/RIIGIKOGU
	RAIVO TRUMMAL Komisjonile meeldis, et ta ei näinud 2019. aastal avatavas Kohtla-Järve riigigümnaasiumis konkurenti.
	Tatjana Ait täitis riigigümnaasiumi direktori kohuseid alates eelmise aasta maist. Nüüd on ta ametlikult koolijuht. MATTI KÄMÄRÄ
	Tiina Kullamä näitab vastvalminud Jõhvi kihelkonna rahvarõivaid, mille üheks ehteks on käiste siiditikand − see on tehtud 1840. aasta tikandi eeskujul. 2x MATTI KÄMÄRÄ
	Õuevarianti täiendavad villane suurrätt ja pikk-kuub, mis hoiab piha ümber tänu tihedasti kokku pressitud voldikimpudele. Kui 19. sajandi alguses oli pikkkuubedel levinud lambapruun värv, siis hiljem hakati eelistama potisinist.
	Untitled
	Jõhvi pargi korrastamisest on räägitud aastaid. Nüüd lubatakse, et tööd lähevad seal lahti järgmisel aastal. PEETER LILLEVÄLI
	EDUARD EAST Selge, et ühe aastaga parki välja ei ehita, kuid tuleks alustada diskussiooni, kui palju siis oleks vaja eraldada raha sellel aastal − kas 900 000 või vähem.
	Jaan Tõnisson. VIKIPEEDIA

	Meelelahutus
	Misc. 1 Page 1
	Misc. 2 Page 3
	Misc. 3 Page 7


